
رئیس اتاق بازرگانی ایران:تجار
غیرحرفـه ای، لطمـات زیـادی بـه

تجارت وارد کرده اند

رئیس اتاق بازرگانی ایران با اشاره به اهمیت قراردادهای بین
المللی، گفت: عدم توجه تجار غیرحرفهای به ابعاد حقوقی قراردادها

لطمات زیادی به تجارت دو طرف وارد کرده است.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی، غلامحسین شافعی در
همایش ملی نقش و اهمیت قراردادهای تجاری در بازرگانی بینالمللی
اظهار کرد: قراردادهای بینالمللی به دلیل تغییر و تحولات سریع
فضای بینالملل بسیار بااهمیت هستند؛ اگر قوانین مربوط به این
قراردادها بهروزرسانی نشود تجار در مسیر خود با مشکلات زیادی
مواجه خواهند شد. اهمیت این موضوع برای ما از این جهت دوچندان
است که ما در منطقهای قرار داریم که تجارت با بسیاری از کشورها

با ریسکپذیری بالایی برخوردار است

رئیس اتاق بازرگانی ایران افزود: وجود تجار غیرحرفهای در ایران و
کشورهای منطقه کم نیست. متأسفانه عدم توجه این تجار غیرحرفهای به
ابعاد حقوقی قراردادها لطمات زیادی به تجارت دو طرف وارد کرده

است.

شافعی ادامه داد: موضوع اهمیت قراردادهای بینالمللی با رشد توسعه
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مناسب و در مسیر سازنده روابط اقتصادی کشورها تناسب دارد و هموزن
است، بنابراین اگر به این مسئله در شرایط جدیدی که این تحولات،
سـریع رخ میدهـد تـوجه نشـود و شرایـط جدیـد کشورهـا در انعقـاد

قراردادها مورد توجه قرار نگیرد اثرات منفیان زیاد خواهد بود.

رئیس اتاق بازرگانی ایران با تأکید بر اهمیت مسئله داوری در
قراردادهای بینالمللی گفت: متأسفانه این موضوع آنطور که باید
مورد توجه قرار ندارد. تجار ما خیلی وقتها در شرایطی با اختلافهای
تجاری روبرو هستند که یا برخی قرارداد ندارند و یا اگر دارند
نحوه رفع اختلاف را در قرارداد مورد توجه قرار ندادهاند. لذا کار

حلوفصل اختلافات تجاری در این شرایط سخت میشود.

وی اظهار کرد: ما در مسیر فعلی نمیتوانیم به روشهای گذشته بر
قراردادهای بینالمللی تکیه کنیم، مخصوصاً در شرایط فعلی تحریم
ایران ویژگیهای خاص این شرایط در قراردادها باید مورد توجه قرار

بگیرد./ مهر

رئیـــس اتـــاق بازرگـــانی
ایران:بحـران کـم آبـی جـدی تریـن

چالش کشور است

https://agrofoodnews.com/%d8%b1%d8%a6%db%8c%d8%b3-%d8%a7%d8%aa%d8%a7%d9%82-%d8%a8%d8%a7%d8%b2%d8%b1%da%af%d8%a7%d9%86%db%8c-%d8%a7%db%8c%d8%b1%d8%a7%d9%86%d8%a8%d8%ad%d8%b1%d8%a7%d9%86-%da%a9%d9%85-%d8%a2%d8%a8%db%8c-%d8%ac/
https://agrofoodnews.com/%d8%b1%d8%a6%db%8c%d8%b3-%d8%a7%d8%aa%d8%a7%d9%82-%d8%a8%d8%a7%d8%b2%d8%b1%da%af%d8%a7%d9%86%db%8c-%d8%a7%db%8c%d8%b1%d8%a7%d9%86%d8%a8%d8%ad%d8%b1%d8%a7%d9%86-%da%a9%d9%85-%d8%a2%d8%a8%db%8c-%d8%ac/
https://agrofoodnews.com/%d8%b1%d8%a6%db%8c%d8%b3-%d8%a7%d8%aa%d8%a7%d9%82-%d8%a8%d8%a7%d8%b2%d8%b1%da%af%d8%a7%d9%86%db%8c-%d8%a7%db%8c%d8%b1%d8%a7%d9%86%d8%a8%d8%ad%d8%b1%d8%a7%d9%86-%da%a9%d9%85-%d8%a2%d8%a8%db%8c-%d8%ac/


غلامحسین شافعی می گوید: با ادامه روند بی توجهی به مسئله کمبود
آب در بیست سال آینده ایران محلی برای زندگی موجودات زنده نخواهد
بود و هر چه سریعتر باید برای حل این مسئله به طور ویژه دست به

کار شد.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاوزی “اگروفودنیوز”، غلامحسین
شافعی در اجلاس تجارت محصولات کشاورزی و غذا اظهار کرد: ما باید
امروز این سوال را پاسخ دهیم که آیا روندی که امروز کشاورزی
ایران در چارچوب آن در حال حرکت است، مثبت بوده و ما را به
اهدافمان میرساند یا در آینده برای کشور مشکلساز خواهد شد. حقیقت
این است که چالشهای حوزه کشاورزی بسیار عمیق هستند اما ما کمتر

از آنها صحبت کردیم.

وی با بیان این که چالش آب یکی از اصلیترین چالشهای ایران در
سالهای گذشته بوده و خواهد بود بیان کرد: براساس برآوردها ما تا
سال ۱۳۹۸ در کشور حدود ۸۵۰ هزار حلقه چاه داشتهایم و اگر برای
این معضل امروز فکری نکنیم، در ۲۰ سال آینده شرایط آب به شکلی
خواهد شد که تصور زندگی انسان در بخشهایی از خاک ایران عملا ممکن
نیست. ما شاید در این حالت تنها ۱۰ سال زمان داریم تا برای چالش

آب راهحل پیدا کنیم.

رئیس اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: ما از سالهای قبل بارها از
لزوم تغییر در الگوی کشت، توسعه روشهای نوین آبیاری و کشت
گلخانهای صحبت کردهایم اما آیا در واقعیت این تحولات رخ داده است؟
با کدام منطق ما امروز در اردبیل زعفران میکاریم یا در مناطق

http://www.agrofoodnews.com


شرقی کشور هندوانه کشت میکنیم.

شافعی با اشاره به معضلات مربوط به صنایع وابسته به کشاورزی در
ایران تاکید کرد: برای مثال در ایران سالانه شش میلیون تن گوجه
فرنگی تولید میشود که ۳.۵ میلیون تن آن مصرف شده و ۲.۵ میلیون تن
به صنایع تبدیلی واگذار میشود. این در حالی است که در نهایت فقط
۷۰۰ هزار تن رب گوجه فرنگی در کشور تولید میشود. از سوی دیگر
الگوی مصرف ما نیز مشکل دارد و الگوی مصرف سالم در زندگی

ایرانیها کمتر مورد توجه محوری بوده است.

وی خاطر نشان کرد: ما در چارچوب این نشستها باید تاکید کنیم که
زنگ خطر به صدا درآمده و در صورتی که مسئولان برای آینده حوزه
کشاورزی و مساله آب برنامه ریزی دقیق نداشته باشند، در آینده

چالشهای بیشتری نیز خواهیم داشت.

واردکنندگان برنج دست به دامن
جهانگیری شدند/ فشار تجار برای
ترخیـص برنـج از گمـرک در فصـل

برداشت
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رئیس اتاق بازرگانی ایران در نامه ای به
جهانگیری نوشت: بخشی از برنج های وارداتی
حـدود سـه مـاه بـه دلیـل عـدم تخصـیص ارز در
گمرکات کشور رسوب کرده و علی رغم پیگیری
هـای بـه عمـل آمـده بـرای تـامین ارز آنهـا

اقدامی نشده است.
به گزارس صنعت غذا و کشاورزی  به نقل از تسنیم بعد از اینکه
قانون انتزاع یا تمرکز وظایف بخش کشاورزی لغو شد، امسال برای
اولین بار اعلام شد که در فصل برداشت برنج، امکان واردات این
محصول فراهم است اما با فشار جامعه کشاورزان و رسانه این لغو
ممنعیت برداشته شد و رییس سازمان برنامه و بودجه به کشاورزان قول

داد که این ممنوعیت شکسته نخواهد شد.

ممنویت واردات برنج در فصل برداشت سالها است که با نظر وزارت
جهاد کشاورزی در فصل برداشت برای حمایت از تولید کنندگان داخلی
اعمال می شود، ولی ستاد تنظیم بازار امسال ظاهرا بدون نظر بخش
کشاورزی این تصمیم را گرفت و در فصل برداشت اجازه واردات برنج را
صادر کرد و همین امر باعث شد که تجار و بازرگانان برای واردات
این محصول اقدام کنند و محصول خود را به گمرک بیاورند اما امکان
ترخیص آن را نداشته باشند و مشکلاتی نیز برای آنها نیز ایجاد کرد.
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موضوعی که در این ارتباط مهم است تصمیمات غیر کارشناسی و بدون
اخذ نظر بخش کشاورزی است که توسط ستاد تنظیم بازار گرفته می شود
و مشکلاتی را برای تولید کنندگان و حتی تجار ایجاد می کنند؛
غلامحسین شافعی  رئیس اتاق بازرگانی ایران  در این ارتباط نامه
ای به اسحاق جهانگیری معاون اول رئیس جمهور نوشت. شرح آن در ذیل

مطلب آمده است.

” به استحضار عالی میرساند، ستاد تنظیم بازار کشور در راستای
تامین امنیت غذایی کشور پس از برگزاری جلسات متعدد کارشناسی و با
عنایت به تحریمها و این نکته که ممنوعیت فصلی برنج با توجه به
مصرف کنندگان داخلی و حجم مصرف برنج خارجی که در سال به میزان
معین واردات در آن صورت میگیرد کمکی به تولید داخل نمیکند همچنین
ضرر مالی که نزدیک به ۳۰۰ میلیون دلار در سال با این ممنوعیتها به
کشور تحمیل میگردد در تاریخ ۲۵ اردیبهشت ۱۳۹۸ ممنوعیت فصلی

واردات برنج را لغو و تغییر تعرفه فصلی را منصوب نمود.

بر این مبنا واردکنندگان برنج اقدام به ثبت سفارش جهت واردات
نمودند متاسفانه بخشی از برنج های وارداتی حدود سه ماه به دلیل
عدم تخصیص ارز در گمرکات کشور رسوب کرده و علی رغم پیگیری های به
عمل آمده و مکاتبات صورت گرفته از جانب انجمن واردکنندگان برنج
ـــزی و آن ـــانک مرک ـــاد کشاورزی، ب ـــا وزارت جه ـــران ب ای
وزارتخانه متاسفانه اقدام شایستهای توسط بانک مرکزی جهت تامین
ارز صورت نگرفته است و با این وجود نامه نوبخت معاون ریاست
جمهوری به شماره ۲۳۰۹۲۲ مورخ ۲۲ مرداد ۱۳۹۷ مبنی بر ممنوعیت
واردات برنج علاوه بر مشکلات ترخیص در صورت تامین ارز کالاهای موجود
در بنادر، حمل کالاهای خریداری شده دارای ثبت سفارش در کشورهای
مبدا را مشکل خواهد کرد که ادامه این روند سرمایه و اعتبار
بنگاههای اقتصادی که سرمایه ملی هستند را در معرض تهدید قرار
خواهد داد لذا خواهشمند است دستور فرمایید نسبت به تعیین تکلیف

واردات برنج و موضوعات اقدام مقتضی معمول گردد.”



رئیـــس اتـــاق بازرگـــانی
ایران:مالیات ارزش افزوده بدون
هیچ شرطی باید عودت شود/ اقدام
بانکهـا درخصـوص ممنـوع الخـروج
کـردن فعـالان اقتصـادی نقـض حقـوق

شهروندی است

رئیس اتاق بازرگانی ایران با انتقاد از روند باز پرداخت مالیات
ارزش افزوده صادر کنندگان گفت: با توجه به اینکه مقامات مختلف
بارها اعلام کردهاند این مالیات به کالای صادراتی تعلق نمیگیرد و
باید مبلغ آن بازگردانده شود اما الان اعلام کردهاند که این بازگشت
منوط به تسویه حساب مالیاتی صادرکننده است که این حرف اصلا قابل

قبول نیست.

غلامحسین شافعی در گفتوگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا در خصوص نقل و
انتقال ارز حاصل از صادرات گفت: در حال حاضر مهمترین مشکل ما نقل

و انتقال ارز است.

وی گفت: در حال حاضر کشور با کمبود منابع ارزی مواجه است اگر این
مشکلات حل شود و نقل و انتقالات آسانتر صورت بگیرد بخش خصوصی
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میتواند مقدار زیادی ارز وارد کشور کند.

شافعی ادامه داد: دستگاه دیپلماسی کشور در این زمینه فعال است و
مطابق اخباری که من به دست آوردم مشکل بانکهای چینی با بازرگانان

ایرانی تا حدود زیادی حل شده است.

وی با انتقاد از روند باز پرداخت مالیات ارزش افزوده صادر
کنندگان گفت: با توجه به اینکه مقامات مختلف بارها اعلام کردند که
این مالیات به کالای صادراتی تعلق نمیگیرد و باید مبلغ آن
بازگردانده شود اما الان اعلام کردهاند که این بازگشت منوط به
تسویه حساب مالیاتی صادرکننده است که این حرف اصلا قابل قبول

نیست.

شافعی در خصوص وعدههای دولت در سال جاری نسبت به حل مشکل
بنگاههای اقتصادی در خصوص بدهی آنها به بانکها گفت: متاسفانه
هنوز هیچ اتفاقی در این زمینه رخ نداده، حتی با وجود دستور صریح

رئیس جمهور باز هم مدیران کار خودشان را میکنند.

وی ادامه داد: مهمترین دستور ایشان تفکیک بدهی بانکی فعالان
اقتصادی بود که با توجه به مقصر بودن یا نبودن با آنها رفتار
متفاوت صورت گیرد اما چنین چیزی صورت نگرفت بلکه شاهد بودیم بانک
با یک نامه و با مراجعه به اداره ثبت یا اداره گذرنامه فردی را
ممنوع الخروج میکند در حالی که این مسئله جزو حقوق شهروندی است و

دادگاه صالحه باید در این زمینه تصمیم بگیرد.

رئیــس اتــاق بازرگــانی ایــران
ــی در ــار ایران ــدار داد:تج هش
بازارهای روسیه و آسیای مرکزی
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تلکه میشوند

رئیس اتاق بازرگانی ایران گفت: تجار حرفهای ایرانی در بازارهای
روسیه و آسیای مرکزی نیستند، در حالیکه بازار روسیه و آسیای
مرکزی، یکی از پرریسکترین بازارهای پیش روی تجار ایرانی است و

تجار ایرانی در این بازارها تلکه میشوند.

به گزارش ایسنا، غلامحسین شافعی در نشست امروز سهشنبه  (۲۸ آذر)
شورای گفتوگوی دولت و بخش خصوصی، با انتقاد از عدم حضور سایر
اعضای شورای گفتوگوی دولت و بخش خصوصی در این جلسات، به وجود
رقابت مخرب در میان کشورهای CIS اشاره کرد و گفت: چنین رقابتی در

کشورهای پیشرفته به چشم نمیخورد.

وی بیان کرد: ما بازار کشورهای آسیای میانه را با برنامهریزی به
دست نیاوردهایم و دری به تخته خورده است و صادرات شکل گرفته و 
تجار حرفهای در این بازارها حضور ندارند، در حالی که بازار روسیه
و آسیای مرکزی، یکی از پرریسکترین بازارهایی است که پیش روی تجار

ایرانی قرار دارد و تجار ایرانی در این بازارها تلکه میشوند.

وی بیان کرد: موضوع موافقتنامه تجارت ترجیحی نیز باید تقویت شود،
چراکه ایران با هیچیک از همسایگان، موافقتنامه تجارت ترجیحی مثبت

ندارد و فقط به تازگی در مورد روسیه اتفاقاتی رخ داده است.

شافعی به مساله تامین مالی برای صادرات  اشاره کرد و گفت: در سال
۸۶ سهم صادرات از تسهیلات بانکی ۲.۵ درصد بوده که سال گذشته(سال
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۱۳۹۵) به ۰.۵ درصد رسیده است و ما به دنبال تشویق صادرات هستیم،
اما به تامین مالی آن توجه نمیکنیم و سهم تسهیلات صادراتی از کل

منابع بانکی، یکپنجم شده است.

وی بیان کرد: پیشنهادی مطرح شده است که بر اساس آن، الگوی کترا و
جترو در ایران پیادهسازی شود که بر این اساس، موافقت شده تا در ۵
نقطه دنیا، اتاق دفتر تجارت ملی ایران افتتاح شود و اگر کار
مثبتی بود، تعداد آنها بیشتر خواهد شد. این در حالی است که این

دفاتر میتوانند کار رایزنان بازرگانی را انجام دهند.


